
Dagsorden	 for	 møde	 i	 karkirurgisk	 uddannelsesudvalg	
onsdag	d.	04.09.2019	kl.	10.00	
Sted:	Kokholm	3,	Kolding	(afkørsel	63)	
	

Til stede:  Johan Grankvist, Hans Ravn, Kim Houlind, Jes Sandermann, Norbert Gehr , 
Nikolaj Grøndal, Louise de la Motte Mogens Kjærsgaard, Cecilie Markvard 
Møller, Jonas Eiberg, Judith Nielsen 

	
1:	Velkomst	og	godkendelse	af	dagsorden	og	referat.	
	 Godkendt.	
	
2:	Længden	af	HU-(del)forløb	(Judith)	

Drøftelse	i	udvalget	om,	og	i	hvilke	tilfælde,	forkortelse	af	udeforløb-
ene	 skal	 imødekommes:	 	 Det	 er	 af	 SST	 bestemt	 at	 udeforløbet	
lovmæssigt	 skal	 være	 á	min.	 1års	 varighed.	 I	 sin	 tid	 fastsatte	man	 i	
det	karkirurgiske	udd.udvalg	at	man	ønskede	at	udeforløbene	skulle	
vare	1,5år	af	flere	hensyn	-		dette	er	også	anført	i	målbeskrivelsen	og	
iforb.	med	ansættelsen	i	H-stillingen.	
Vi	 enes	 i	 udvalget	 om	 at	 man	 skal	 fastholde	 varigheden	 på	
udeforløbene	 på	 1,5år,	 med	mindre	 der	 særlige,	 ekstraordinære	 og	
tungtvejende	årsager	at	tage	hensyn	til	hos	den	udd.søgende	læge,	ex.	
svær	 sygdom	 i	 familien.	 Derudover	 skal	 de	 implicerede	 afdelinger	
blive	 enige	 (bl.a	 af	 hensyn	 til	 drift	 etc.)	 om	 ændringen,	 såfremt	
forløbet	skal	forkortes	på	ét	specifikt	udd.sted.		
I	forb.	med	ansættelsen	i	udd.stillingen	har	udd.søgende	læge	skrevet	
kontrakt	på	forløbet	og	dets	sammensætning	og	må	antages	at	være	
velvidende	om	forholdene.	
Ophold	 i	 udlandet	 under	 uddannelsen,	 kan	 give	 merit	 for	
”udeforløbet”,	 men	 det	 er	 af	 SST/VUS	 bestemt	 at	 det,	 for	 at	 kunne	
give	merit,	skal	være	á	min.	½	års	varighed.	
Ved	ph.d,	 barsel	 eller	 udlandsophold	under	½år	 søges	 om	orlov	 fra	
udd.stillingen.	Efter	orlov’en	starter	man,	”hvor	man	slap”.	
	
Ovenfor	 anførte	 konsensus	 indskrives	 i	 den	 kommende	
målbeskrivelse.	
	

3:	Inspektorordningen	(Nikolaj)	
RH	 har	 haft	 besøg	 for	 nylig,	 men	 både	 OUH,	 Aalborg	 og	 Viborg	
mangler.	AUH	skal	have	næste	år.	På	SSTs	hjemmeside	fremgår	hvem	



der	 har	 haft	 besøg	 og	 hvornår	 –	 og	 rotationen	 skulle	 også	 foreligge	
der.	Nikolaj	har	rettet	kontakt	mhp.	at	der	er	afdelinger	der	mangler.	
	Bestyrelsen	har	indstillet	ovl.		Hans	Ravn	og	ovl.	Louise	de	la	Motte	til	
inspektorer	for	Vest/Syd,	og	de	har	sagt	ja.	Næste	inspektor	kursus	er	
d.	2.-3.	April	2020,	og	der	kan	derfor	ikke	afholdes	inspektor	besøg	i	
Øst/Nord	 før	 de	 nye	 inspektorer	 er	 uddannet.	 I	Øst/Nord	 forsætter	
afd.læge	Christian	Pedersen	og	ovl.	Franz	von	Jessen.	Juniorinspektor	
er	forsat	1.res.læge	Lise	Fræhr.	

	
4:	Kursusrækken	HU	(Kim),	det	endovaskulære	kursus	(Jes/Jonas)	

-	 Kim	 gennemgår	 kursusrækken	 næste	 år	 hvor	 bl.a.	 mesenteriel	
iskæmi,	 forskningskursus,	 aneurismekursus,	 venekursus	 og	 AORTA	
kursus	 udbydes.	 	 Som	 vanligt	 opslåes	 kurserne	 på	 karkirurgi.dk	 i	
slutningen	af	året.	
-	A-kurserne	skal	gennemarbejdes	i	 forb.	med	arbejdet	med	den	nye	
målbeskrivelse.	 Herunder	 skal	 der	 diskuteres	 om	 nogle	 kurser	 skal	
sløjfes/sammenlægges	og	hvordan	vi	får	tænkt	simulation	ind.		
-	Status	på	det	aktuelle	endo-kursus:	Sanderman	gennegår	listen	ifht.	
hvilke	udd.læger	der	mangler	godkendelse	i	de	forsk.	regioner.	Det	er	
vigtigt	at	casene	er	selekterede	til	udd.læger	(simpel	PTA).		
-	Status	på	kommende	endo-kursus	(PROSPECT):	Jonas	fortæller	om	
kursets	opsætning.	Pre-test,	e-learning	test,	stop-prøver	samt	læring	
om	strålehygiejne,	guidewires/katetre	osv.	 samt	elementet	med	den	
kliniske	del	af	kurset	hjemme	på	egen	afd.	
Der	 arbejdes	 på	 at	 kurset	 udbydes	 for	 2	 kursister	 ad	 gangen	 over	
3,5dg.,	 forhåbentligt	 med	 start	 primo	 2020.	 Lige	 nu	 er	 der	 styr	 på	
financieringen	 via	 Symbionics,	 men	 inden	 for	 de	 næste	 år	 kan	
økonomien,	 ligesom	på	de	andre	A-kurser,	blive	en	udfordring,	 som	
man	må	drøfte	med	SST.	

	
De	generelle	udfordringer	vedr.	financieringen	af	kurserne	drøftes	og	
tages	med	til	næste	møde	 i	de	kirurgiske	selskabers	 fællesråd,	mhp.	
erfarings	 udveksling.	 Hvad	 gør	 de	 i	 de	 andre	 kirurgiske	 specialer?	
Hvad	med	simulation?	

	
5+6:	Nyt	fra	afdelingerne	+	uddannelsen	(Cecilie	+	UAO’er)	

-	 Slagelse:	 Kapaciteten	 er	 presset.	 Afd.	 forestår	 flytning	 til	 Roskilde	
per	1/1-2020,	og	sidenhen	til	Køge	d.	1/1-2024.	3	ovl.	 forlader	hhv.	
afd.	eller	vagt-arb.	og	kun	1	karsygepl.	er	interesseret	i	at	flytte	med.	
Inspektor	besøg	i	2020	er	urealistisk.		



Udd.lægerne	 er	 bekymrede	 ifht.	 afdelingens	 udd.	 kapacitet.	 De	 er	
bekymrede	for	at	der	er	for	mange	udd.læger	på	samme	tid.	De	næste	
par	år	ses	det	af	dimensioneringen	at	det	ikke	bliver	et	problem	pga.	
rotation,	 barsel	 mv.	 Derudover	 er	 endovaskulær	 oplæring	
fraværende.	
Fra	 RH	 bliver	 der	 sagt	 at	man	 oplever	 at	 når	 udd.lægerne	 kommer	
tilbage	 fra	 Slagelse	 besidder	 de	 gode	 kompetencer	 iht.	 den	 åbne	
kirurgi.	
	-	RH:	Uddannelsen	er	det	væsentligste	hensyn	ved	OP	planlægningen.	
Generelt	roser	udd.lægerne	afdelingens	UAO.	Det	er	muligt	at	opnå	de	
kompetencer	 man	 skal	 i	 HU’en,	 også	 operativt	 selvom	 man	 er	
udfordret	 på	 volumen	 af	 de	 åbne	 operationer.	 Hvad	 angår	 det	
endovaskulære	har	der	indtil	videre	været	god	oplæring,	men	aktuelt	
er	 området	 presset	 da	man	 i	 en	periode	har	 prioriteret	 oplæring	 af	
speciallæger.		
-	 Kolding:	 aktuelt	 er	 der	mange	 udd.læger,	men	man	 forsøger	 at	 få	
dem	 forankret	 i	 mange	 funktioner	 dgl.	 (forskning,	 endo,	 OP,	 amb.	
Etc.)	Alle	udd.læger	har	et	føl-forløb	i	20uger	med	én	fast	speciallæge	
(10	 ovl.	 deltager).	 Der	 er	 ved	 at	 ske	 et	 skifte	 ifht.	 samarb.	 med	
radiologerne,	hvor	karkirurgerne	bliver	mere	og	mere	 involverede	 i	
endo-delen.	
-	 OUH:	 Judith	 efterspørger	 inspektor	 besøg.	 Der	 er	 desværre	 ikke	
kommet	nogle	input	fra	repræsentanten	fra	udd.lægerne	i	region	syd.	
Cecilie	 vil	 fremadrettet	 forsøge	 at	 nå	 udd.lægerne	 i	 regionen	 via	
afdelingernes	UKYL’er.	
-	Viborg:	der	er	sket	et	udd.mæssigt	tab	i	forb.	med	fratagelsen	af	de	
centrale	 indgreb	 samt	 generelt	 manglen	 på	 akut	 karkirurgi,	 da	
udd.lægerne	 ikke	 er	 vagtbærende	 på	 samme	 måde	 længere.	 Ifht.	
intro-kompetencen	”åbne/lukke	abdomen”	arbejdes	der	på	en	aftale	
med	evt.	AUH	om	besøgsdage	med	centrale	 indgreb.	Oplæring	 i	den	
endovask.	 del	 er	 yderst	 velfungerende	 og	 roses	 af	 udd.lægerne.	
Udover	basal	endo-uddannelse	er	der	velvillighed	til	at	arbejde	videre	
på	at	styrke	og	udvikle	kompetencen.	
-	 Aalborg:	 der	 er	 desværre	 ikke	 stor	 søgning	 til	 I-stillingerne,	 men	
aktuelt	er	der	ansat	en	god	kandidat.	Der	er	pt.	mange	HU-læger	og	
pga.	 den	 kapacitet	 er	 der	 tid	 til	 dedikeret	 tid	 i	 rtg.	 mhp.	 endo-
oplæring	 (om	 end	 ikke	 konsistent)	 samt	 i	 veneklinikken.	 Der	 er	 en	
meget	flad	struktur	i	afd.,	og	opgaverne	planlægges	ad	hoc.	
-	AUH:	afdelingen	er	svært	ramt	af	besparelser	og	personalet	føler	sig	
mere	eller	mindre	hele	tiden	½	skridt	bagud	og	tæt	på	nedsmeltning.		



Det	 rammer	 bl.a.	 uddannelse,	 patientforløb	 osv.	 	 Intro	 lægerne	 har	
følt	sig	presset	til	at	lave	ting	de	ikke	har	kompetencer	til,	hvilket	nu	
er	sat	under	struktur,	og	er	styr	kommet	på.		
Den	 endovaskulære	 udd./oplæring	 fungerer	 ikke	 for	 udd.lægerne,	
samtidig	 er	 det	 en	 udfordring	 at	 opnå	 rutine	 i	 bestemte	 kirurgiske	
kompetencer/operationer	da	der	 går	 lang	 tid	mellem	dem.	BV-laget	
er	 stoppet	 med	 at	 overarbejdet,	 hvilket	 desværre	 også	 resulterer	 i	
mindre	dagstid,	og	deraf	mindre	OP-tid.	
	

7:	Nyt	fra	VUS	(Johan)	-	(se	vedhæftede	bilag)	
- Opgørelse	af	intro-tilsøgningen	til	de	forsk.	specialer	i	2018.	
- KBU	dimensioneringsplanen	og	–fordelingen.	
- fordeling	 af	 speciallæger	 i	 regionen,	 det	 noteres	 at	 der	 er	 få	
speciallæger	i	region	Midt.	

- man	 kan	 søge	 VUS	 om	 ekstra	 intro-stilling	 i	 specialet,	 men	man	
skal	 blive	 enige	 i	 regionen.	 Kan	 fx	 bruges	 som	 rekrutterings	
grundlag,	men	der	følger	ingen	økonomi	med.		

- fremadrettet	dimensionering	vedr.	intro-	og	HU-stilling	berøres.	
	
8:	Eventuelt			

- Introgrisekursus	afholdes	d.	11-12.	november	på	OUH.	Finansieres	
af	 afdelingerne.	 UAO’erne	 sender	 e-mail	 på	 deltagere	 til	 Nikolaj.	
Traditionelt	er	det	UAO’erne	der	er	undervisere.		

- Der	 drøftes	 kort	 om	 der	 skal	 være	 6mdr.	 i	 varicekirurgi	
specificeret	 i	 kommende	målbeskrivelse.	 Skal	det	 fylde	 så	meget,	
eller	er	6mdr.	for	meget,	kontra	hvilke	kompetencer	der	ellers	skal	
læres…?	 Arbejdet	 med	 målbeskrivelsen	 starter	 til	 efteråret,	
invitation	til	arb.gruppen	sendes	ud	snarest.	

- der	er	åbnet	op	 for	 legater	 igen	 i	Dansk	Karkirurgisk	Selskab	 for	
yngre	 læger	 med	 tilknytning	 og	 interesse	 for	 specialet.	 Se	
www.karkirurgi.dk	

	
9:	Afslutning.		
	
Næste	møde	er	d.	4.dec.,	hvor	der	også	afholdes	Syd-samtaler.	
	
	
	
	
	
	



	
	


